
یکی از بلندپروازانه ترین هدف گذاری ها در کشور نه ساخت چهارمیلیون مسکن 
، نه ساخت پتروپالایشگاه ها، نه ساخت بزرگراه های کریدور شمال- در کشور
جنوب و نه ورزشگاه ها و استادیوم هاست، بلکه به اذعان کارشناسان فناوری 
، هدف گذاری  اطلاعات، یکی از بلندپروازانه ترین پروژه های حال حاضر کشور
وزارت ارتباطات برای ایجاد 20 میلیون پوشش فیبر نوری تا پایان دولت سیزدهم 
، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات  است.  ماجرا این است که عیسی زارع پور
دولت سیزدهم از زمانی که بر سر کار آمد، گفت اصلی ترین برنامه وی ایجاد 
زیرساخت برای پوشش 20 میلیون خانوار با اینترنت فیبر نوری است. در همان 
زمان وزیر ارتباطات هدف گذاری خود را به این صورت اعلام کرد که قرار است تا 
پایان سال ۱۴0۱ پنج میلیون پوشش فیبر نوری، در سال ۱۴02 هفت میلیون پوشش 
و در سال ۱۴0۳ نیز هشت میلیون پوشش فیبر نوری راه اندازی شود که درنهایت در 
سال ۱۴0۴ به هدف 20 میلیون پوشش موردنظر برسیم. وزارت ارتباطات از همان 
ابتدا وب سایت پایش طرح توسعه فیبر نوری را نیز به آدرس iranfttx. ir  راه اندازی 

کرد که آمار و ارقام توسعه فیبر نوری در کشور را نشان می دهد. 
یند فارغ از اینکه  ی ارتباطات و اطلاعات می گو متخصصان حوزه فناور
ی بلندپروازانه  وزیر در موعد مقرر )مرداد ۱۴0۴( محقق شود یا نه،  هدف گذار
وعده پوشش به لحاظ فنی وعده دقیقی نیست و باید وزیر هدف را تعداد اتصال 
یا تعداد اشتراک )به معنی انتقال اینترنت پرسرعت به واحد مسکونی یا ساختمان 
کسب وکارها و ادارات( ذکر می کرد. فارغ از این مباحث فنی، حالا 20 ماه تا پایان 
وعده وزیر برای تحقق 20 میلیون پوشش فیبر نوری مانده اما اطلاعات سایت 
iranfttx نشان می دهد از ابتدا تا کنون کمتر از ۳.7 میلیون خانوار تحت پوشش 
فیبر نوری قرار گرفته و تنها ۴5۳ هزار خانوار یا کسب وکار اشتراک فیبر نوری 
)شامل VDSL و FTTH( دریافت کرده اند که از این تعداد2.۸   میلیون پوشش و 
 ۱۶۹هزار اشتراک در دوره زارع پور انجام شده است .به عبارتی طی ۴۳ ماه اخیر )
از سال۱۳۹۹(فقط ۳.7 میلیون پوشش ایجاد شده )تحقق ۱۸.5 درصد از برنامه( 
و مشخص نیست وزیر ارتباطات چگونه در 20 ماه آتی به ۸2 درصد )بیش از ۱۶ 
میلیون پوشش( از برنامه پوشش فیبر نوری دست خواهد یافت. گرچه باید تاکید 
کنیم اگر پوشش یا هر تغییری که در بخش دسترسی مشتریان منجر به ارتقای 
یف غیرشفاف  کیفیت اینترنت شود از یک آمار صرفا ارائه شده براساس تعار

قطعا بهتر است. 

   هدف گذاری وارونه وزیر 
۱۹ اردیبهشت ۱۴02 وزیر ارتباطات امسال را سال بزرگی برای فیبر نوری توصیف 
کرد و از هدف گذاری ایجاد هشت تا ۱0 میلیون پوشش فیبر در کشور خبر داد. 
زارع پور با حضور در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه دو تلویزیون گفت: »اولش 
که ما می گفتیم 20 میلیون پوشش، خیلی ها می گفتند این نشدنی است اما الان با 
اقداماتی که دولت کرده، مقدمات و الزامات کار فراهم شده است. امسال سال 
بزرگی برای این پروژه است. هدف گذاری این است که هشت تا ۱0 میلیون خانوار 

را تحت پوشش قرار دهیم.« 
2۳ اردیبهشت ۱۴02 نیز وزیر ارتباطات گفت: »امسال حدود هشت تا ۱0 میلیون 
خانوار و تا پایان دولت سیزدهم، 20 میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار 
می گیرند و از سرعت های ۹00 مگابیت بر ثانیه ای که حدود ۹0 برابر سرعت فعلی 

است بهره مند می شوند.« 
که  ی مشهود است؛ چرا یر تناقض در هدف گذار در همین جمله آقای وز
تعریف پوشش به معنی بهره مند شدن خانوارها نیست، بلکه به معنی امکان 
بالقوه بهره مندی است. به عبارتی اگر این امکان را برای همه 20 میلیون خانوار با 
سرعت ۹00 مگابیت بر ثانیه  درنظر بگیریم، همین ۹0 برابر شدن سرعت باید در 
تمام بخش های شبکه حتی ارتباطات زیرساخت نیز محقق شود، یعنی حداقل 
ظرفیت همه شبکه در کل کشور 50 برابر شود. کارشناسان می گویند این امر نه 
به لحاظ فنی و نه اقتصادی و نه کاربردی امکان پذیر نیست و فقط یک شعار 

زیبا برای هدایت ذهن افکار عمومی است. 
برخلاف هدف گذاری وزیر برای دسترسی مردم به سرعت ۹00 مگابیت بر ثانیه ای 
که تحقق آن محل تردید است، مصوبه شماره ۶۶ شورای عالی فضای مجازی 
)مصوبه مورخ ۱۳۹۹/۶/25 با موضوع طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات( 
در موضوع سرعت و کیفیت اینترنت می گوید به جای پوشش همه مناطق کشور 
به فیبر نوری، ابتدا دولت باید سراغ اینترنت ادارات و سازمان ها و شرکت ها برود 
که دغدغه همه مردم در موضوع دولت الکترونیک است.  ماده 2 این مصوبه در 
بخش اهداف راهبردی و عملیاتی در افق ۱۴0۴ ازجمله موارد هدف گذاری شده در 
بند )۱-۱-2-2( را پوشش ۸0 درصدی دسترسی پهن باند ثابت خانوارها با متوسط 
سرعت دسترسی 25   مگابیت  بر ثانیه و پوشش صددرصد جمعیت کشور برای 
دسترسی پهن باند سیار با سرعت متوسط ۱0 مگابیت برثانیه ذکر کرده و مهم تر از 
آن، در بند )7-۱-2-2( بر »امکان اتصال و دسترسی پرسرعت سازمان ها، مراکز 
آموزشی، پژوهشی، کسب و کارها و کاربران تجاری با حداقل سرعت ۱00 مگابیت 

 برثانیه« هدف گذاری می کند. 
سوال این است که آیا مردم در خانه  به اینترنت ۱00 مگابیت  برثانیه بیشتر نیاز 

دارند یا سازمان ها، مراکز آموزشی، پژوهشی، کسب و کارها و کاربران تجاری؟ 
ی اطلاعات معتقدند در سطح جامعه یک  کارشناسان ارتباطات و فناور
پیش فرضی وجود دارد که می گوید »سرعت بیشتر یعنی فیبر نوری« درحالی که 
همین شبکه مسی فعلی با یک سری پروتکل های مشخصی می تواند اینترنت 
سطح بالا به مردم ارائه دهد، موضوعی که برخلاف هدف گذاری بلندپروازانه 

وزارت ارتباطات، قابل دسترس تر و مهم تر از آن کم هزینه تر است. 

همچنین در نمودار زیر تجربه کشورهای عضو سازمان OECD آمده که نشان 
می دهد در کشورهای صاحب نامی همچون بلژیک، اتریش، آلمان، انگلستان، 
ایتالیا، ترکیه، جمهوری چک، ایالات متحده، استرالیا، ایرلند، لهستان، کانادا، 
سوئیس و هلند که اغلب آنها در آمارهای بانک جهانی همچون ایران ازجمله 
کشورهای پیشرو در توسعه شبکه ثابت بوده اند، در توسعه فیبر نوری با الگوی 
شامل FTTH در رتبه های پایینی قرار دارند. به نظر می رسد این کشورها یک پروتکل 
ترکیبی شامل FTTC  ،FTTHو FTTN را به اجرا گذاشته اند که در طرح پیشنهادی 
شرکت آلمانی برای کشورمان نیز همین موضوع مطرح شده است، به روزرسانی 
شبکه با ترکیبی از روش های مذکور و نه فقط FTTH که وزیر ارتباطات می گوید. 
همچنین هدف گذاری پوشش ۸0 درصد از مردم ایران با فیبر نوری طی چهار سال 
درحالی است که کشورهایی که از سال 20۱2 شروع به توسعه فیبر نوری کرده اند، 

هنوز بخش زیادی از مردم کشورهای مذکور فاقد اشتراک فیبر نوری هستند. 

   ماجرای یک اشتباه پرهزینه 
براساس گزارش بانک جهانی، از نظر شبکه ثابت و توسعه شبکه ثابت، ایران 
با داشتن نزدیک به ۳5 میلیون خط سیم مسی تا خانه مشترک به عنوان یکی از 
کشورهای پیشرو در شبکه ثابت در جهان بوده است. این تعداد ایران را به رتبه 
هشت جهان رسانده است. گفته می شود معماری این شبکه که از دهه ۱۳50 
شروع شده توسط آمریکایی ها و آلمانی ها انجام شده است. نکته جالب اینکه 
ایران هم در کنار دو کشور مذکور در رتبه های بالای جهانی در توسعه شبکه 

ثابت قرار گرفته است. 
که ایران برای توسعه شبکه ثابت انجام داده در  ی  کار کارشناسان می گویند 
بسیاری کشورها انجام نشده است. در برخی از کشورها همچون کره جنوبی 
ارتباطات زمانی بهبود پیدا کرده که شبکه موبایل رادیویی توسعه پیدا کرد. گفته 
می شود آن چیزی که در ایران توسعه پیدا کرده بود در آن کشورها غیرممکن بود 

چون توسعه این شبکه بسیار زمان بر و هزینه بر است. 
اما کشورهای توسعه یافته که همچون ایران در رده های بالای توسعه خط سیم 
مسی قرار داشتند برای به روزرسانی این شبکه از یک سری مدل ها و تکنیک هایی 
استفاده کردند که نام آن را FTTX گذاشتند. اصطلاح FTTX برای توصیف هر 
شبکه پهنای باند استفاده می شود که از فیبر نوری برای تامین یا بخشی از حلقه 
محلی استفاده می کند. FTTx خود به دو گروه FTTH و FTTB تقسیم می شود. 
شما بین مرکز مخابراتی و جعبه های تقسیم داخل خیابان یک فاصله ای دارید 
و بین جعبه تقسیم تا منازل مردم هم یک فاصله. در وضعیت فعلی فاصله اولی 
بین دو تا سه کیلومتر و فاصله دومی بین ۴00 تا ۶00 متر است. بخش اول داخل 
داکت قرار دارد و دومی زیر زمین مدفون است. این مدل در همه این کشورها 
ثابت است. اما کشورهایی شبیه به ایران در شبکه ثابت برای توسعه اینترنت 
پرسرعت چه اقدامی کردند. بررسی ها نشان می دهد هدف گذاری این کشورها 
به این صورت بوده که سیاستگذار به شرکت ها گفته است »شما باید خودتان 

را به مشترک نزدیک کنید.« 
ظاهرا این عبارت »شما باید خودتان را به مشترک نزدیک کنید.« بسیار ساده است 

اما در دل این موضوع نکات بسیار عمیقی و فنی وجود دارد. 
شرکت ها براساس این پروتکل آمدند گفتند از داخل داکت، سیم مسی اولی را 
بیرون می کشم و به جای آن فیبر نوری قرار می دهم و فاصله دو تا سه کیلومتری 
مرکز مخابراتی تا کابینت  را حذف می کنم و خودم را می رسانم به فاصله ۴00 تا 
 fiber to the که مخفف عبارت FTTC ۶00 متری مشتری یا مشترک. این می شود
cabinet به معنی »فیبر کابینت« بوده و اتصال فیبر از ارائه دهنده خدمات اینترنت 

)ISP( تا جعبه تقسیم داخل خیابان )کابینت( است. 
 Very High Bitrate Digital اختصاری از VDSL آنها گفتند تا اینجا از تکنولوژی
Subscriber Line و به معنی »خط اشتراک دیجیتال با نرخ بیت بسیار بالا« استفاده 
می کنم. در این فاصله برای مشترک اینترنتی با سرعت 50 تا ۱00 مگابیت  برثانیه 
ارائه می دهم. دلیل این 50 تا ۱00 مگابیت  بر ثانیه این است که در فاصله بیشتر 
این سرعت کمتر و در فاصله نزدیک این مقدار به ۱00 مگابیت  بر ثانیه می رسد. 
شرکت ها گفتند اگر یک مجتمع ساختمان متمرکز داشته باشم، مدل B را اجرا 
می کنم و کابل را به زیر ساختمان می برم. یعنی VDSL را تا کف ساختمان شما 
می آورم و داخل ساختمان نیز سیم مسی وجود دارد. اما تضمین می کنم که ۱00 

یا 50 مگابیت  بر ثانیه را به مشترک ارائه دهم. 
که   ... کوچک )SMEها( و کسب وکارهای  گفتند برای  همچنین شرکت ها 
فاصله بیشتر است از کابینت تا مشترک را فیبر نوری می کشیم و همچنین برای 
ساختمان های جدید نیز گفتند دیگر سیم مسی به آنها نمی کشیم و فیبر را به 
Fiber- نامگذاری شده و به معنی FTTH کل ساختمان بردند. این مورد با عنوان
to-the-Home بوده و تقریبا از ابتدا تا انتها فیبر است. ترکیب این دو با همدیگر 

به عنوان تغییر نسل اول به نسل جدید دسترسی بود. 
در واقع مطالعه تجربه دنیا نشان می دهد در اغلب کشورها در موضوع توسعه 
FTTH )که هدف گذاری اول و آخر وزیر است( تعداد مشترک شان در شاخص 
اشتراک بین ۱0 تا 20 درصد است. چرا؟ چون به آنهایی خدمات FTTH داده که 
به این پهنای باند نیاز دارند. خب سوال این است که با بقیه چه کرده؟ آیا روی 
 FTTB و FTTC سیم مسی نگه داشته است؟ پاسخ منفی است. بقیه را روی
داده است. در واقع با ترکیب اینها کل شبکه را بالا آورده است. به عبارتی، شما 
برای فهم بهتر وضعیت شبکه اینترنت کشورهای توسعه یافته باید این سه تا را 
در کنار هم بگذارید که در آن صورت نرخ اشتراک مردم بالاتر خواهد رفت. آنها 
از امکانات موجود استفاده کرده و با صرفه جویی در منابع، شبکه نسل اول را به 

شبکه نسل جدید دسترسی تغییر داده اند. 
بررسی ها نشان می دهد علاوه بر آمارهای بانک جهانی که ایران با ۳5 میلیون خط 
سیم مسی ایران در توسعه شبکه ثابت در رتبه هشتم جهان جای گرفته، در سال 

۱۳۹5 بنا به تکالیف دولت وقت؛ شرکت مخابرات ایران نیز هزینه هفت میلیون 
یورویی به یک شرکت صاحب نام آلمانی پرداخت کرده که این شرکت فناوری 
اطلاعات بهترین وضعیت برای توسعه اینترنت پرسرعت در کشورمان را تمرکز 70 
Fiber To The Building\ کوتاه شده عبارت( FTTB و FTTC درصدی بر توسعه

)Business و تمرکز ۳0 درصد روی FTTH را پیشنهاد داده است. 
چرا؟ استدلال شرکت آلمانی این بوده که باید در استفاده از منابع فعلی صرفه جویی 
شود و با توجه به زیرساخت های عظیم فعلی، بهتر است کشورمان با کمترین 

هزینه شبکه نسل جدیدش را بالا بیاورد و به روزرسانی کند. 
اما برخلاف مطالعات شرکت صاحب نام آلمانی، وزیر ارتباطات از همان ابتدا که 
آمده اولا FTTC و FTTB را قلم گرفته و تمرکز خود را صرفا بر توسعه FTTH گذاشته؛ 
موضوعی که با پیشینه مطالعاتی شرکت آلمانی و مطالعات معتبر داخلی در 
تناقض بوده و عملا به معنی هدررفت عظیم منابع بوده و در بین کارشناسان به 

یک نمایش تبدیل شده است. 

   خوب و بد معرفی شرکت های رقیب 
یکی از موضوعاتی که وزیر ارتباطات از آن به عنوان تحول یاد می کند، ایجاد 
شرکت های رقیب برای شرکت مخابرات برای تسریع توسعه پروژه فیبر نوری 
است. عیسی زارع پور به دفعات مختلف مدعی شده است: »برای رفع مشکل 
، هفت شرکت مشغول توسعه فیبر نوری در کشور هستند و  اینترنت در کشور
همه استان ها تا پایان کار دولت، به زیرساخت فیبر نوری مجهز می شوند.« این 
درحالی است که برخی کارشناسان می گویند وجود انحصار قطعا به ضرر کشور 
است اما شرکت های مورد ادعا، درحال اجرای یک پروژه موازی هستند که شرکت 

مخابرات بخش عمده آن را قبلا اجرا کرده است. 
 اما موضوع چیست؟ 

براساس مصوبه ۳2۹ کمیسیون تنظیم مقررات، این مصوبه در موضوع توسعه فیبر 
نوری از عنوان »پوشش« استفاده کرده است. این مصوبه از فاصله ۳00 متری از 
نقطه ارائه خدمت نام می برد و در تعریف »پوشش« نیز بیان می دارد زیرساخت 
فیبر نوری باید تا خانواری واقع در شعاع هوایی حداکثر ۳00 متری یکی از »نقطه 
گر خانوار درخواست اینترنت فیبر نوری داشت، شرکت ها  « برسد و ا حضور
موظفند ظرف مدت ۳0 روز از تاریخ درخواست وی، خدمت دسترسی مبتنی بر 
فیبر نوری را برای او تامین کنند. به »نقطه حضوری« که وزارت ارتباطات از آن نام 
 Fiber( گفته می شود. این کلمه مخفف عبارت  FAT  می برد، در اصطلاح فنی
Access Terminal(  است. باکس FAT، همان جعبه تقسیم فیبر نوری بوده که به 
منظور پوشش دادن و محافظت از تجهیزات پسیو و مخابراتی ساخته شده  است.
 شرکت مخابرات از سال ۱۳7۱ فیبر نوری بین استانی و درون استانی را دارد. 
این چیزی که در مصوبه ۳2۹ از آن نام برده شده در واقع فیبر نوری است که 
می خواهد خود را به مردم نزدیک کند. شرکت مخابرات از سال ۱۳۹5 در حوزه 
دسترسی وارد شده و گفته می شود تا پایان سال ۱۴0۱ این شرکت ۶0 هزار نقطه فیبر 
نوری یا همان FAT راه اندازی کرده است. به عبارتی، اگر مصوبه ۳2۹ کمیسیون 
تنظیم مقررات را لحاظ کنیم که می گوید پوشش فیبر نوری)FAT(  باید به شعاع 
۳00 متری منازل خانوارها و کسب وکار برسد، یک محاسبه ساده نشان می دهد 
مساحت این ۳00 متر را که یک دایره است، عددی تقریبا به مساحت 2۶2 هزار 
مترمربع می شود. یعنی وقتی شما از دایره ای با شعاع ۳00 متر حرف می زنی، در 
واقع فضایی به اندازه 2۶2 هزار مترمربع را می خواهید پوشش دهید. حال شرکت 
مخابرات با تعداد ۶0 هزار FAT که دارد را اگر در عدد 2۶2 هزار مترمربع ضرب و 
آن را به کیلومتر تبدیل کنیم به عدد ۱۶ هزار کیلومترمربع خواهیم رسید. یعنی با 
تعریف مصوبه ۳2۹ شرکت مخابرات عملا ۱۶ هزار مترمربع را تحت پوشش دارد. 
با توجه به اینکه مساحت کل شهرهای ایران کمتر از ۱5 هزار کیلومتر مربع است، 
، شرکت مخابرات  با تعریف خود کمیسیون تنظیم مقررات و تعریف شخص وزیر
ایران از سال ۱۳۹5 تقریبا ۱00 درصد شهرها را تحت پوششFAT  قرار داده است. 
البته بررسی ها نشان می دهد این موضوع به این معنی نیست که شرکت مخابرات 
تمام شهرهای کشور را تحت پوشش قرار داده باشد، بلکه بین ۸00 تا ۹00 شهر کشور 
تا پایان سال ۱۴0۱ تحت پوشش قرار گرفته اند. در اینجا این سوال مطرح می شود 
که چگونه مخابرات مدعی پوشش مساحتی بیش از مساحت کل شهرهای کشور 
است؟ کارشناسان می گویند براین اساس، با اهدافی که وزیر تعیین کرده، مخابرات 
ایران ۱00 درصد  هدف گذاری را محقق کرده است)محاسبات(. دلیل این موضوع 
را باید در تعریف غیرعلمی و »من درآوری« کمیسیون تنظیم مقررات جست وجو 
کرد. این تعریف عملا یک خطای آماری است. در واقع، موضوع پوشش که در 
 هدف گذاری وزیر نیز آمده،  هدف گذاری دقیقی برای توسعه فیبر نوری نیست. 

   هزینه های عجیب برای یک فعالیت موازی! 
کارشناسان فناوری اطلاعات معتقدند استدلال شرکت آلمانی )شرکت مشاور 
پیاده سازی فیبر نوری در ایران( در رد توسعه ۱00 درصدی FTTH در ایران این 
بوده که این طرح موازی زیرساخت های فعلی است و به معنی هدررفت منابع 
خواهد بود. اما این طرح موازی ظاهرا فقط در عنوان خلاصه نشده و به بودجه 
قابل توجهی نیز نیاز دارد. برای مثال، در بند »س« تبصره 7 بودجه ۱۴02 رقم ۱000 
میلیارد تومان بودجه به شرکت های ثانویه اختصاص داده شده است. این 
شرکت ها شامل شرکت های FCP )شاتل، آسیاتک، های وب، ارتباطات مبنا، 
پارس آنلاین، پیشگامان توسعه ارتباطات، صبانت، عصرتلکام، رسپینا، فناپ 
و افرانت( هستند. به عبارتی، وزیر ارتباطات می گوید برای حل معضل اینترنت 
کشور باید به سمت توسعه FTTH برویم و چون مخابرات به سمت FTTH نمی رود، 
 FTTH را وارد توسعه ) ... پس من شرکت های FCP )شاتل، آسیاتک، های وب و
می کنم. نکته قابل تامل، مشوق هایی است که وزیر در بودجه سالانه به کشور 
تحمیل کرده و عاید شرکت های FCP می شود. این کارشناس می گوید کسی 

با فعالیت شرکت های مذکور مخالف نیست اما آیا توسعه موازی یک شبکه به 
؟  معنی هدررفت منابع است یا خیر

درواقع وزیر ارتباطات می گوید چون سرمایه گذاری در FTTH اقتصادی نیست 
من باید به اپراتورها و سرمایه گذاران مشوق بدهم. کارشناسان می گویند وقتی شما 
یک شبکه کابل مسی دارید، ایجاد یک شبکه FTTH عملا موازی کاری است. 
به گفته آنان، با تکنولوژی FTTC می توان اینترنت مشترک را تا ۱00 مگابات بر ثانیه 
رساند. اما وزیر ارتباطات با مشوق های عجیب وغریب، در کشور شبکه های موازی 
ایجاد می کند. اما این هزینه از کجا تامین می شود؟ این هزینه در قالب مصوبه ۳2۹ 
کمیسیون تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از جیب دولت پرداخت می شود. 

 
   فاجعه اینجاست

کارشناسان می گویند فاجعه در احصای کلمه پوشش است. شرکت ها در اجرای 
پروژه FTTH عملا داکت می گذارند و فیبر نمی کشند و صرفا یک جعبه در خیابان 
گذاشته می شود. این جعبه با عنوان FAT یا همان جعبه تقسیم فیبر نوری شناخته 
می شود. دولت می گوید، وقتی شرکت این جعبه یا FAT را ایجاد کرد، من به عنوان 
دولت به شعاع ۳00 متر به ازای هر کسی که خانوار دارای کد پستی باشد، در این 
شعاع به شرکت بین 500 هزار تومان تا ۱.2 میلیون تومان کمک می کنم. کارشناسان 
می گویند در این جعبه یا FAT بعضا هیچ اتصالی برقرار نیست. البته احتمالا پاسخ 
وزارت ارتباطات این باشد که »خب ما به شرکت گفته ایم تو تا یک ماه تعهد داری 
از زمانی که فرد یا شرکتی درخواست اتصال به تجهیزات تو را داد، باید اشتراک وی 
را وصل کنی. اگر وصل نکردی جریمه می شوی.« به عبارتی، موضوع این است که 
پشت FAT اغلب هیچ امکاناتی نیست، اگر FTTH بخواهد کار کند باید فیبر تا 
مرکز مخابراتی بیاید و به شبکه وصل شود. موضوع مهم این است که شرکت های 
... ( باید در شهرهای  FCP )شاتل، آسیاتک، های وب، ارتباطات مبنا، پارس آنلاین و
مختلف مرکز داشته باشند؛ درحالی که اغلب این شرکت ها در استان ها مرکزی 

ندارند و باید سر فیبر نوری را به داخل مراکز شرکت مخابرات بیاورند. 
، اینکــه شــرکت های FCP کــه هزینــه جعبــه را بیــن 500  نکتــه بســیار عجیــب دیگــر
هزار تا ۱.5 میلیون تومان دریافت کرده اند، اما وقتی به خاطر هزینه بالای اتصال 
FTTH درخواســتی وجــود نــدارد، ایــن هزینــه ســنگین بــه دولــت تحمیل می شــود. 
البته مورد عجیب دیگری که کارشناسان به آن اشاره می کنند، هزینه تمام شده 
هر جعبه برای دولت است. یک کارشناس به خبرنگار »فرهیختگان« می گوید 
هزینــه تمام شــده ایــن جعبــه بــدون اینکــه چیــزی وصــل کنیــد، عملا برای شــرکت 
 ) ۳0 میلیون تومان می شود اما شرکت با احتساب مثلا ۱00 کد پستی )۱00 خانوار
در یــک محــدوده ای بــا شــعاع ۳00 متــر عمــلا ۱00 تــا ۱20 میلیــون تومــان پــول از دولت 
دریافــت می کنــد )بــه ازای هــر کــد پســتی بیــن 500 هــزار تــا ۱.2 میلیــون تومــان(. اگــر 
درخواســتی وجــود نداشــته باشــد، آیــا شــرکت متعهــد اســت مابقــی المان هــای 
جعبــه را بگــذارد؟ پاســخ »منفــی« اســت. وقتــی درخواســتی نیســت تعهــدی هــم 

بــرای بارگــذاری المان ها نیســت.

   یارانه 2 میلیونی دولت برای هر اتصال
، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به   2۳اسفند ۱۴02 عیسی زارع پور
تسهیلات حمایتی دولت برای دسترسی مردم به فیبر نوری اظهار کرد: »مصوبه ای 
در دست بررسی داریم و یک بخش از این بسته حمایتی ناظر به این است که این 
حمایت را در اختیار خود شرکت های FCP یا اپراتورهای تلفن همراه قرار دهیم تا 
برای راه اندازی پورت فیبر نوری تلاش کنند. هر پورت روشنی که آنها در اختیار 
ما قرار دهند، بخشی از یارانه به آنها تعلق می گیرد. مصوبه هیات دولت هم همین 
بود که به ازای هر پورت فیبر FTTH که راه اندازی شود، حق السهم دولت برای 
هر پورت از آنها گرفته نمی شود. این برای فراهم کنندگان ارتباطات ثابت و همراه 

انگیزه است که به کار سرعت دهند.« 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره هزینه  تمام شده راه اندازی پورت های 
فیبر نوری در منازل بیان کرد: »علاوه بر مودم، هزینه فیبرکشی داخل ساختمان 
و موارد دیگر هست که حدود سه میلیون تومان هزینه  تمام شده دارد که یا خود 
اپراتور به شکل اقساطی با مردم حساب خواهد کرد، یا ما یارانه ای به اپراتورها یا 
مردم می دهیم که این حرکت با سرعت بیشتری ادامه پیدا کند. برای سمت مردم 
هم اگر نیاز باشد آمادگی این را داریم که تسهیلات قائل شویم تا مودم و کابل کشی 

داخل ساختمان در قالب اقساط در اختیار مردم قرار گیرد.« 
2۳ اردیبهشت ۱۴02 نیز زارع پور در آیین آغاز عملیات اجرایی اتصال مدارس 
یادی از  گفت: »بخش ز ی در مدرسه شهید همدانی پردیس  به طرح فیبرنور
هزینه طرح فیبرنوری را دولت تقبل کرده و برای اتصال هم دو میلیون تومان یارانه 
پیش بینی شده که در اختیار اپراتورها قرار می گیرد و تقریبا هزینه های فیبرکشی 
را تا منزل مردم پوشش می دهد و فقط هزینه مودم را خود مردم باید تقبل کنند.« 

وی اضافه کرد: »این پروژه، تحول بسیار بزرگی است. تا پیش از این، اگر کسی فیبر 
نوری می خواست باید چند ده میلیون هزینه می کرد اما اکنون این فناوری تقریبا به 
صورت رایگان و با هزینه بسیار کم در اختیار مردم قرار می گیرد.« وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در پایان خاطرنشان کرد: »در مناطقی که پوشش وجود دارد، 
اپراتورها متعهد هستند اگر کسی درخواست این فناوری را داشته باشد، ظرف 

مدت یک ماه اتصال آن را ایجاد کنند.« 

   غفلت وزیر از هزینه های جانبی عجیب
اما در مدل FTTH مجری طرح باید در کل مسیر از فیبرنوری استفاده کند و 
نمی تواند از سیم مسی فعلی بهره بگیرد. بررسی ها نشان می دهد برای ایجاد 
اشتراک یک تیم حرفه ای سه نفره در طول روز فقط دو خانه را می تواند سیم کشی 
کند. این یعنی مدل FTTH فرآیند بسیار زمانبری در ایجاد اشتراک دارد. حالا که 

ع پور تنها ۱۸ درصد پیش  رفته است هدف گذاری پوشش ۲۰ میلیونی فیبر نوری زار

مهم ترین پروژه وزارت ارتباطات مثل سرعت نت
چرا راهکار سازشکارانه ۲دولتی به سرانجام نرسید؟

مرگ تدریجی یک رویا
در میانـــه جنایـــت صهیونیســـت ها در غـــزه، بـــاراک اوبامـــا، رئیس جمهـــور آمریـــکا در یادداشـــتی بـــه تل آویو 
« و  یم صهیونیســـتی می تواند »موضع فلســـطینیان برای نســـل ها بی انعطاف تر هشـــدار داد کـــه اقدامـــات رژ
تلاش های بلندمدت برای »دســـتیابی به صلح و ثبات در منطقه« را تضعیف کند. نه توصیه های اوباما و 
یم صهیونیستی را  نه درخواست های دیگر برای جلوگیری از قتل عام غیرنظامیان، نتوانسته ماشین جنگی رژ
متوقف کند تا در یک ماهگی جنگ، غزه داغدار بیش از 10 هزار شـــهید باشـــد. سرنوشـــت جنگ نامشخص 
اســـت امـــا تقریبـــا همـــه تحلیلگـــران در یک موضوع اتفاق نظـــر دارند و آن، پایان هر شـــکلی از صلح بین دو 

طرف درگیر جنگ است. 
یم صهیونیستی در کنار سال ها ظلم و تبعیض نژادی، فلسطینیان را بیش از هر زمان دیگری  تجاوزات اخیر رژ
به سمت راهکار مقاومت نظامی سوق داده  است. از سوی دیگر تلفات سنگین نظامی و به اسارت درآمدن 
بیش از 200 صهیونیســـت در پی حملات مقاومت، صهیونیســـت ها را نیز به ســـمت دیدگاه های رادیکال و 
تعیین ماجرا در میدان پیش برده است. مجموع این شرایط نشان می دهد که تحولات اخیر با شتاب هرچه 

، راهکار 2 دولتی می کوبد.  بیشتر  بر طبل مرگ طرح های سیاسی و به طور ویژه تر

   صلح در برابر زمین
ی یا 2دولتی نخستین بار درسال ۱۹۳7 که فلسطین هنوز زیر قیمومت بریتانیا بود، توسط کمیسیون  راه حل دوکشور
تحقیقاتی به نام »کمیسیون سلطنتی برای فلسطین« پیشنهاد شد. سال ها بعد و در سال ۱۹۹۳ شکل تکوین یافته تری 
، اســـرائیل و ســـازمان آزادی بخش فلســـطین در جریان  از ایـــن طـــرح، ارائـــه شـــد. در آن زمـــان بر مبنای پیشـــنهاد نروژ
ی بود که مبنای این پیمان  گفت وگوهایی محرمانه به توافق بر سر پیمان اسلو رسیدند. »صلح در برابر زمین« شعار
قرار گرفت. براساس توافقی که در 20 اوت ۱۹۹۳ امضا شد، اسرائیل و فلسطین متعهد می شدند یکدیگر را به  رسمیت 
بشناسند، تشکیلات خودگردان تشکیل شود و ظرف پنج سال درباره موضوعاتی مثل بیت المقدس، آوارگان فلسطینی 
و شهرک های اسرائیلی تصمیم گرفته و به توافق نهایی برسند تا درنهایت دولت فلسطین در کرانه باختری و نوار غزه 
تشکیل شود.  دوسال بعد و در قالب پیمان اسلو2 دو طرف دوباره بر سر مسائلی چون تاسیس حکومت خودگردان 
ی برای دستیابی  کرات ۱۹۹5 هم چنین چشم انداز فلسطین و محدوده اختیارات آن به توافق رسیدند. در جریان مذا
به یک توافق نهایی برای حل کامل مناقشـــات دو طرف بر مبنای قطعنامه  2۴2 و قطعنامه ۳۳۸ شـــورای امنیت 
ترســـیم شـــد. تصمیماتی که هیچ گاه اتخاذ نشـــد و توافقی که هرگز نهایی نشد. منابع اختلافات اصلی طرف 
فلســـطینی و اســـرائیلی، به مســـائلی چون تعیین مرزها، تعیین وضعیت بیت المقدس، بازگشت آوارگان و 
مســـائل امنیتی برمی گشـــت. اســـرائیل تقریبا به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکرده بود. اساســـی ترین 
تعهد عقب نشینی از کرانه باختری و تحویل کامل آن به فلسطینی ها بود تا کشورشان را تاسیس کنند. 
صهیونیست ها تنها به بخشی از تعهدات نظامی و دفاعی پایبند ماندند که منافع و اقتدارشان را تامین 
ی های خود را افزایش دهد و اقدامات  می کرد. با اســـتفاده از این پیمان، تل  آویو توانســـت شهرک ســـاز

مسلحانه علیه اسرائیل را کنترل کند. 
کرات صلح خاورمیانه، بیل کلینتون، رئیس جمهور وقت آمریکا از طرفین  پس از آن در سال 2000 و طی مذا
کرات  خواست که به مسائل نهایی از جمله تعیین مرزها، وضعیت بیت المقدس و پناهندگان که در مذا
کرات  اســـلو بحث درباره این مســـائل به گفت وگوهای بعدی موکول شـــده بود، بپردازند. در جریان این مذا
فلســـطینیان خواســـتار بازگشـــت مرزها به وضعیت قبل از سال ۱۹۶7 شـــدند. آنها حاضر بودند به اسرائیلی ها 
حق کنترل بخش یهودی نشین در شهر قدیمی بیت المقدس را بدهند اما در ازای آن شناسایی »حق بازگشت 
کرات را بی نتیجه  برای پناهندگان فلسطینی« را مطالبه کردند. مخالفت اسرائیل با مطالبات فلسطینیان، این مذا
ی آخرین بار در کنفرانس آناپولیس 2007 مورد بحث قرار گرفت.  گذاشـــت تا توافقی حاصل نشـــود. راه حل دوکشـــور
کرات صلح خاورمیانه دو کشور با فشار  کاندولیزا رایس ، وزیر امور خارجه آمریکا برگزار می شد. این نشست اهداف  مذا
متعددی را دنبال می کرد که مهم ترین آن قبول تشکیل کشور فلسطینی در مرزهای موقت و عدم تعیین تکلیف قدس 
شریف تا آینده ای نامعلوم بود. در جریان این نشست فلسطینیان متوجه شدند تمام طرح های ارائه شده  در راستای 
کره کنندگان ارشد فلسطینی در گفت  و  گو هایی رسمی  یم است. پس از این نشست مذا برآورده کردن خواست های رژ

ی سخن گفتند.  ی و لزوم توجه به راه حل یک کشور از شکست راه حل دو کشور

   بیت المقدس پایتخت ابدی ماست
ی ســـاده انگارانه بود که تنها بر مبنای تقســـیم جغرافیایی پیش می رفت. این در حالی است  ی راهکار طرح دوکشـــور
که تمام آنچه در ســـرزمین های اشـــغالی رخ داد چیزی بیشـــتر از یک تقســـیم زمین ساده است. جمله »بیت المقدس 
یک این درگیری ها را نشان می دهد.  کنون بار ها توسط طرفین بیان شده، عمق ایدئولوژ پایتخت ابدی ماست« که تا
کنون، این کشور در حال تکوین و رشد چهره   مذهبی و دینی خود است.  یم صهیونیستی تا از ابتدای شکل گیری رژ
براین اســـاس اختلافات صهیونیســـت ها و فلســـطینیان در طول ســـال ها بیشـــتر رنگ و بوی مذهبی به خود گرفته 
یم صهیونیســـتی نیز به سمت راست گرایی افراطی که مخالف هر نوع صلحی درباره سرزمین  اســـت. سیاســـت در رژ
ی از اعضای حزب کادیما که سابقه عضویت در حزب  کرات 2007 بســـیار موعود اســـت، حرکت کرده اســـت. در مذا
یم صهیونیستی به مرزهای قبل از جنگ  راست گرای لیکود را داشتند، نسبت به هر نوع توافقی که منجر به بازگشت رژ
چهارم ژوئن ۱۹۶7 شود، هشدار داده  و مخالفت خود را با چنین توافقاتی اعلام کرده اند. از سال 2007 به بعد تسلط 
یم صهیونیســـتی رشـــد فزاینده ای یافته، به نحوی که حزب راست گرای لیکود، بر  راســـت گرایان افراطی بر سیاســـت رژ
حزب کارگر به عنوان نماینده احزاب چپ، سلطه یافته است. این میل به راست گرایی تا جایی رشد پیدا کرده است 
که در انتخابات اخیر حزب کارگر تنها با چهار کرسی به مجلس راه پیدا کرد. این روند با تشکیل دولت اخیر نتانیاهو 

که ماحصل ائتلاف با راست گراهای افراطی است، به بالاترین سطح خود رسیده است. 
ی نظامی و رشد روزافزون  ، پیشرو یم صهیونیستی از یک سو تســـلط فزاینده راســـت گرایان افراطی بر سیاســـت های رژ
ی های صهیونیست ها از سوی دیگر بیش از هرچیزی این طرح مبتنی بر مصالحه را به کام مرگ کشانده  شهرک ساز
ی های صهیونیست و  است. لس آنجلس تایم در گزارشی با عنوان »راه حل 2 دولتی را فراموش کنید«  افزایش شهرک ساز
همچنین میزان تسلط اسرائیل بر سرزمین فلسطین را عاملی می داند که بازگشت را عملا برای هر دو طرف غیر ممکن 
کرده است. سازمان آزادی بخش فلسطین نیز در گزارشی، جمعیت شهرک نشینان اشغالگر در کرانه باختری و قدس 
« برآورد کرده اســـت. این هفت برابر جمعیت آنها در ســـال ۱۹۹۳ -هنگامی که معاهده  شـــرقی را »بیش از 750 هزارنفر
ی از اعضای این شهرک ها مسلح هستند و حضور در این شهرک ها را فریضه   دینی  اســـلو امضا شـــد- اســـت. بســـیار
خود می دانند و »بعید اســـت که داوطلبانه از ســـرزمینی که اعلام کرده اند خانه خدادادی آنهاســـت، بروند.« کاهش 
چشم گیر تمایل به صلح، عملا خواسته  جامعه صهیونیستی است. موسسه دموکراسی اسرائیل در گزارشی نوشته که 
»7۳ درصد جوانان اسرائیلی« خود را طرفدار حزب راست می دانند و با سیاست های آنها و عدم مصالحه موافق ترند 
، طرح های مبتنی بر صلح اعتبار خود را برای فلسطینیان  تا طرح های مسالمت آمیز احزاب چپ.  پس از معاهده اسلو
ی فلســـطین وارد  از دســـت دادند. در ســـال های بعد از معاهده اســـلو ضربه اقتصادی شـــدیدی بر اقتصاد کشـــاورز
ی خود را از دست دادند و  ی یهودیان، فلسطینیان زمین های کشاورز شد. با افزایش سرعت و مساحت شهرک ساز
ی زمین های یهودیان کار کنند. ســـازمان ملل در گزارشـــی در این باره نوشـــت که »بیش  مجبور شـــدند با بهایی کم رو
از ۹0 درصد کارخانه ها در فلســـطین تعطیل شـــدند.«  فشـــار اقتصادی از جمله نخستین دلایلی بود که فلسطینیان را 
به گریز از طرح های صلح سوق داد و آنها را به سمت گروه های مقاومت نظیر حماس و جهاد اسلامی هدایت کرد. 
اندیشـــه   مقاومت، به تنها راه حل برای فلســـطینیان تبدیل شـــده است. برمبنای نظرسنجی موسسه گالوپ ۸0 درصد 
جوانان فلســـطینی  معتقدند ممکن نیســـت صلحی دائمی بین آنها و کســـانی که سرزمین شـــان را غصب کرده اند رخ 
بدهد. موضع جوانان و مردم فلســـطینی در برابر عملیات طوفان الاقصی نیز به خوبی بیانگر همین اندیشـــه اســـت. 
ی های یهود علاوه بر مشـــکلات اقتصادی همچون زنگ خطری برای فلسطینیان عمل می کند و  افزایش شهرک ســـاز

این پیام را مخابره می کند که صهیونیست ها قصد عقب نشینی ندارند. 
 

   بحران مشروعیت 
مهم ترین مساله ای که از ابتدای پیشنهاد طرح 2دولتی گریبان گیر آن بود، مساله   به رسمیت شناختن موجودیتی غیر مشروع 
به نام رژیم صهیونیستی بود. این امر برای هزاران عرب فلسطینی که در وضعیت بلاتکلیف و مانند آوارگان زندگی می کنند، 
سخت تر از سایر کشور های اسلامی است.  اسلاوی ژیژیک ، فیلسوف و اندیشمند، در یادداشتی که اخیرا منتشر کرده 
با چند پرسش وضعیت فلسطینیان را به خوبی تشریح کرده است: »آنها که هستند؟« و »چه نسبتی با کشوری که اکنون 
سرزمین آنها را اشغال و مدیریت می کند دارند؟« پرواضح است آنچه در همه  این سال  ها تغییر نکرده دیدگاه فلسطینیان 
به غاصبان سرزمین شان است. رژیم صهیونیستی طی این سال ها و در قالب طرح 2دولتی و برنامه های بسیار دیگر  برای 
پذیرش موجودیت اسرائیل تلاش کرد. علی رغم عادی سازی ها و برقراری روابط کشور های بسیاری در منطقه با اسرائیل، 
افکار عمومی در جهان اسلام هرگز بنا نیست چنین موجودیتی را بپذیرد. بر مبنای نظرسنجی ای که اخیرا اکونومیست 
منتشر کرده، تنها دو درصد جوانان عربستان موافق عادی سازی روابط با اسرائیل هستند. همچنین موج اعتراضات اخیر 
در کشـــور های اســـلامی نســـبت به برقراری رابطه با رژیم صهیونیســـتی تایید کننده این امر است که پذیرش اسرائیل برای 
مسلمانان، امری سخت و حتی ناممکن است؛ حتی اگر دولت های منطقه به عادی سازی روابط با این رژیم تن بدهند. 
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وزیر ارتباطات می گوید 20 میلیون پوشش، باید از وی پرسید از این 20 میلیون پوشش، چه تعداد 
به اشتراک ختم خواهد شد. کارشناسان می گویند پوشش شاخص خوبی برای ارزیابی نیست و 

بهتر است وزیر از شاخص اتصال حرف بزند. 
برای تصور زمانبر بودن و فرآیند دشوار ایجاد اشتراک FTTH فقط کافی است به این اعداد دقت 
کنید. گفته شد یک تیم سه نفره روزانه درنهایت فقط دو خانه را می توانند به FTTH وصل کنند. 
حالا فرض کنید از آن 20 میلیون پوششی که وزیر مدعی ایجاد آن است، سالی بخواهد یک میلیون 
اتصال یا اشتراک بدهد، فقط برای کشیدن فیبر داخل خانه، سالانه به تعداد 700 تیم سه نفره )2۱00 
( نیاز خواهد بود. متخصصان این حوزه می گویند نصف این تعداد نیروی انسانی فنی هم در  نفر
اختیار شرکت های FCP هم نیست و شاید درنهایت شرکت ها بتوانند ۱00 تیم سه نفره تامین کنند 
که این تعداد نزدیک به سه سال طول می کشد تا بتواند برای ایجاد یک میلیون اشتراک، خانه ها را 
، هزینه های سنگین فیبر نوری برای کشور خواهد بود. متخصصان  فیبرنوری بکشند.  اما مورد دیگر
می گویند برای هر خانه به احتمال بالا، حدود ۱00 متر فیبر نیاز خواهد بود، به عبارتی برای ایجاد 
یک میلیون اشتراک باید ۱00 میلیون متر فیبر وارد کشور شود. براساس اظهارنظر کارشناسان، 
اگر پوشش 20 میلیون را در نظر بگیریم این پروژه حداقل ۶00 میلیون یورو ارزبری خواهد داشت 
و اگر بخواهیم این را تبدیل به اشتراک کنیم حداقل یک میلیارد یورو منابع نیاز خواهد داشت. 

   اینترنت پرسرعت با تعرفه دل بخواهی! 
 اما نکته جالب توجه دیگر را باید در مصوبه ۳2۹ جست وجو کرد. در آن مصوبه آمده چون این 
سرمایه گذاری پرهزینه است، نرخ ارائه خدمت روی FTTH خارج از تعرفه گذاری و آزاد است. 
حالا فرض کنید FTTH به خانه های مردم وصل شد. در اینجا موضوع بعدی، هزینه های سنگین 
اشتراک FTTH است. البته دولت می گوید هزینه دو میلیون تومانی اتصال را از جیب خودش 
پرداخت خواهد کرد.  در همین خصوص ۱۹ اردیبهشت ۱۴0۱ کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات 
اعلام کرد در راستای حمایت از شبکه های مبتنی بر فیبر نوری، خدمات خرده فروشی بر این بستر 
را تا ۱0 سال از تعرفه  گذاری معاف کرده است. در مصوبه کمیسیون تنظیم اعلام شده که به دلیل 
زمانبر بودن بازگشت سرمایه در طرح های گسترش شبکه فیبر نوری برای منازل و کسب وکارها، 
تا پایان سال ۱۴0۸ سهم دولت از درآمد حاصل از ارائه این خدمات تنها یک دهم درصد خواهد 
بود. همچنین اعلام شده که از ابتدای ۱۴0۱، دولت حق السهمی از درآمد عمده فروشی خدمات 

فیبر نوری شرکت ها دریافت نخواهد کرد. 

   وزارت ارتباطات یا وزارت فروش اینترنت؟ 
به اعتقاد کارشناسان درحال حاضر وزارت ارتباطات به جای اینکه یک سازمان چابک برای 
کیفیت و حفاظت از اطلاعات و ارتباطات در کشور باشد خود را مساوی با  مدیریت ارائه با
وزارت اینترنت می داند. درواقع برخلاف رویه های معمول در دنیا در کشورمان وزارت ارتباطات 
متصدی اینترنت است. یعنی درحالی که اینترنت در دنیا یک امر فرادولتی بوده و حاکمیت 
فقط در نقاطی از آن که برای جامعه اهمیت دارد متمرکز می شود، اما در ایران وزارت ارتباطات 
در قالب »شرکت ارتباطات زیرساخت« خود فروشنده اینترنت است. به نظر می رسد بخشی 
از گرفتاری های کشور به همین موضوع برمی گردد. مردم از این محصول ناراضی می شوند برای 
اینکه ۱00 درصد دسترسی، امر قرارداد، نحوه توزیع اینترنت در کشور بین اپراتورها و ارتباطات بین 
استان ها توسط شرکت ارتباطات زیرساخت انجام شده و مسئولیت آن برعهده وزیر ارتباطات 
است. اینجا بزرگ ترین اتفاقات می افتد و هیچ وقت وزرای ارتباطات درخصوص این موضوع نه 

به مجلس و نه به مردم توضیحی نداده اند. 
درواقع در کشورمان عقد قرارداد خرید اینترنت بین اللمل به صورت انحصاری با اپراتور خارجی 

)برخلاف روال دنیا(، در دست وزارت ارتباطات و شرکت ارتباطات زیرساخت است. 
توزیع بین استانی نیز در دست شرکت ارتباطات زیرساخت بوده و زمانی اینترنت وارد 

کشور می شود توزیع آن نیز در دست وزارت ارتباطات است. درحالی که کارشناسان 
می گویند برخلاف رویه فعلی پس از ورود اینترنت به کشور )ورود اینترنت به درگاه 

(، وزارت ارتباطات باید اینترنت را تحویل شرکت مخابرات و FCPها  کشور
بدهد. درحال حاضر جالب آنکه انحصار توزیع استانی اینترنت نیز در 

دست شرکت ارتباطات زیرساخت است. به عبارتی این فرآیند فعلی 
مثل این است که گمرک ایران به عنوان متولی تجارت خارجی بخواهد 

فرآیند توزیع کالا در داخل تا رسیدن به دست تجار در استان ها را 
هم خودش انجام دهد. 

کارشناسان می گویند این انحصار می تواند زمینه فساد باشد. 
چگونه؟ برای اینکه گلوگاه فساد احتمالی را بگوییم لازم 

است بدانیم شرکت ارتباطات زیرساخت چهار قرارداد 
با چهار مسیر بین الملل برای انتقال اینترنت به ایران 
می بندد. یکی به سمت اروپا، دومی مسیر ارمنستان، 
سومی مسیر قطر و ظاهرا یک مسیر نیز به سمت روسیه 

است. کارشناسان می گویند کیفیت اینترنت ارمنستان 
و روسیه پایین تر از دو مسیر دیگر است. اپراتورها همه 

درخواست دسترسی به اینترنت خود را به این نقطه مشترک 
می دهند. 

حالا اینجاست که شرکت ارتباطات زیرساخت می تواند بنا به اتفاقاتی، به 
شرکت های مختلف اینترنت با کیفیت متفاوت ارائه کنند. در این خصوص برخی از 

مشترکان نیز بعضا می گویند کیفیت اینترنت تعدادی از شرکت های خصوصی بهتر از سایر 
شرکت هاست، به نظر می رسد احتمالا این کیفیت متفاوت اینترنت به همین موضوع برمی گردد. 
، B را از روسیه  برای مثال شرکت ارتباطات زیرساخت می تواند اینترنت شرکت A را از اینترنت قطر
و C را از اروپا و D را از ارمنستان بدهد. پرواضح است انحصار توزیع اینترنت در دست شرکت 

ارتباطات زیرساخت می تواند زمینه تعارض منافع را در این بخش نیز ایجاد کند. 

   شانه خالی کردن وزیر از اجرای وظایف
اینکه چرا موضوعات مهم از وزیر ارتباطات مطالبه نمی شود؟ کارشناسان می گویند متاسفانه با 
وجود جایگاه قانونی شورای عالی فضای مجازی، سیاستگذاری حوزه IT در ایران تکه تکه بوده 
و هیچ انسجامی بین بخش های مختلف وجود ندارد. برای مثال، در مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی مقرر شده وزارت ارتباطات ابتدا برود ۱- دیتاسنترها و مراکز داده را سروسامان بدهد، 
2- امنیت IT را سروسامان بدهد، ۳- سوییچینگ در لایه بالا، داده هایی که در کشور جابه جا 
می شوند را سروسامان بدهد. در انتها نیز از دولت )وزارت ارتباطات( می خواهد اینترنت خانگی 
را به 25 مگابیت  بر ثانیه و دستگاه های اداری و تجاری و آموزشی را به ۱00 مگابیت  برثانیه برساند. 
به عبارتی، وزیر در جایی که باید به مصوبه ۶۶ شورای عالی فضای مجازی عمل می کرد و تمام 
خدمات دولتی را به »پنجره ملی خدمات دولت هوشمند« می برد، نبرده و پاسخگو نیست.  اما 
وزیر به سراغ مصوبه ۳2۹ می رود که موضوعی به شدت هم زمان بر و هم هزینه بر است. وقتی از 
ایشان پرسیده می شود، چرا کیفیت اینترنت پایین است می گوید چون فیبرنوری وجود ندارد 
کیفیت اینترنت ما به این شکل پایین است. اما وی توضیح نمی دهد که من در شرکت ارتباطات 
زیرساخت، اینترنت با کیفیت پایین ارائه می دهم و این موضوع بر ارائه اینترنت با کیفیت تاثیر 
منفی گذاشته است. وقتی به ایشان می گویند شبکه ملی اطلاعات، به آن هم پاسخ نمی دهد. و 
البته عدم اجرای شبکه ملی اطلاعات را هم معادل عدم توسعه فیبرنوری می داند. دلیل آن مهم 
است. وزیر ارتباطات یک برنامه زمان بری را با عنوان فیبرنوری هدف گذاری می کند تا آخر دولت 

کسی به سراغش نیاید و پاسخی هم به کسی ندهد. 
البته کم کاری های وزیر فقط به همین ها خلاصه نشده، کارشناسان می گویند مشکل آنجایی 
است که وزیر ارتباطات برای خودش برنامه تعریف می کند، خودش نظارت می کند و جالب 

آنکه، خودش برای خودش هم دست می زند. 

   وزیر لجبازی نکند 
کارشناسان می گویند چرا وزیر درمقابل مباحث فنی گارد می گیرد و چرا نمی پذیرد که حرف 
کارشناسان منطقی است. به گفته آنان وزیر به جای ایجاد یک شبکه موازی با هزینه هنگفت، 
چرا این هزینه ها را برای امنیت شبکه، امنیت دیتا و این را به عنوان مشوق برای دستگاه های 
اجرایی برای اجرای طرح خدمات الکترونیک ارائه نمی دهند. به گفته آنان به نظر می رسد یک 
اراده بسیار قوی در درون وزارت ارتباطات شکل گرفته تا نگذارد شبکه ملی اطلاعات شکل بگیرد. 
به عبارتی شبکه ملی اطلاعات یکی از مهم ترین ابزارهای حکمرانی کشور مورد سوءتحلیل قرار 
گرفته و این وزارتخانه با فرافکنی از عمل به این موضوع ممانعت می کند و دنبال موارد دیگری 

همچون موازی کاری است. 

مهدی عبداللهی
دبیر گروه اقتصاد


